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PROCÉS DE PARTICIPACIÓ DEL PLA DIRECTOR DEL PARC DEL CASTELL DE L’ORENETA 
 

ACTA DE LA SESSIÓ OBERTA DE RETORN  
 
Dia i hora: 18 d’octubre de 2023 a les 17,30 h 
Lloc: Centre Asturiano de Barcelona, carrer de Ràfols, 17-21 
 
Assistència a la reunió 
Per part de la ciutadania, entitats i col·lectius: 24 (9 dones i 15 homes) 
 
AFA Costa i Llobera 
AFA Institut Escola Costa i Llobera 
Amigues i amics del Parc de l'Oreneta 
AVV de Sarrià 
AVV de Pedralbes 
Centre Estudis Modelisme Vapor Barcelona (El Tren de l'Oreneta) 
Centro Asturiano  

Consorci del Parc Natural de la Serra de Collserola 
El Jardí de Sant Gervasi i Sarrià 
Escola Betània-Patmos 
Escola Tàber 
FAVB 
Fundació Estímia  
Plataforma Cívica de Defensa de Collserola 
 
Per part de l’Ajuntament de Barcelona: 
 
Sonia Frías, gerent de Serveis Urbans 
Francesc Jiménez, gerent de l’Institut Municipal de Parc i Jardins  
Izaskun Martí, Institut Municipal de Parcs i Jardins  
Xavier Candela, Institut Municipal de Parcs i Jardins 
Maite Català, gerent del Districte de Sarrià-Sant Gervasi 
Immaculada Sampe, DS a les Persones i al Territori del Districte de Sarrià-Sant Gervasi 
Andreu Pina, DS a les Persones i al Territori del Districte de Sarrià-Sant Gervasi 
Montserrat Fraile, Districte de Sarrià-Sant Gervasi 
Iria Garcia, DS a les Persones i al Territori del Districte de Les Corts 
Anna Feu, equip redactor  
Eva Albaladejo, Democràcia Activa 
Gerard Lillo, cap del Departament de Participació 
Anna Sánchez, Departament de Participació  
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Ordre del dia 
1. Benvinguda institucional (Sonia Frias, gerent de Serveis Urbans) 

2. Presentació de la proposta final de Pla Director (Equip redactor) 

3. Torn obert de paraules 

4. Tancament de la sessió (Anna Sánchez, Departament de Participació)  

 
1. Benvinguda  
 
Sonia Frias dona la benvinguda a les persones assistents i agraeix l’assistència i la 
participació del veïnat i les entitats al llarg del procés participatiu del Pla Director del Parc del 
Castell de l’Oreneta. Seguidament, també agraeix el treball en xarxa i la implicació en el 
procés al Districte i a la resta de serveis municipals. 
 
Izaskun Martí contextualitza el contingut de la presentació que es projectarà a continuació 
 
2. Presentació de la proposta de Pla Director  
 
Anna Feu explica, en primer lloc, les accions genèriques que recull el Pla, com ara la 
catalogació d’elements, la restauració dels vestigis del castell i d’altres elements catalogats, 
la consolidació dels murs de pedra seca i l’adequació d’accessos i límits, entre d’altres. A 
continuació comenta les accions específiques per cadascun dels 14 àmbits en què el Pla ha 
dividit el Parc del Castell de l’Oreneta, així com l’estimació econòmica de les diferents 
actuacions i el pressupost total estimat al voltant de 23 milions d’euros. 
 
Per últim, informa de l’espai de governança que es crearà per fer seguiment del Pla Director i 
explica breument la seva composició i funcionament.  
 

*es pot consultar la presentació a 

https://www.decidim.barcelona/processes/parcoreneta/f/5419/meetings/6529 

 

3. Torn obert de paraules 
 

- AVV Sarrià i Amigues i amics del Parc de l'Oreneta: demanem més temps per revisar 
aquesta informació. En una setmana no tenim prou per estudiar-ho tot. Resposta (R): 
el contingut del Pla no és nou, és el que hem anat treballant tot aquest temps durant 
el procés. El Pla és una guia de les millores que necessita el Parc; després s’hauran 
d’anar fent projectes per cadascuna de les actuacions previstes i per això és 
important l’espai de governança del Pla que crearem per fer-ne aquest seguiment. 

 
- Plataforma Cívica de Defensa de Collserola i FAVB: nosaltres necessitem com a 

mínim un mes per analitzar aquest document. R: el que es defineix per cada àmbit 
són criteris de com fer les actuacions i com detectar les mancances de cadascun 
d’ells. Com que el Pla posa preus a les accions, com a guia de referència va molt  bé i 

https://www.decidim.barcelona/processes/parcoreneta/f/5419/meetings/6529


 

 

 

Gerència d'Ecologia Urbana 
Departament de Participació  

 

3 

és en l’espai de governança on s’haurà d’agafar com a base aquesta informació per 
discernir quines propostes interessa més tirar endavant. Els criteris que hem indicat 
aquí ja són els que han sortit a l’anàlisi i diagnosi que ja us hem presentat en sessions 
anteriors. 
 

- Centre Estudis Modelisme Vapor Barcelona:  no hem vist cap àmbit de la part 
superior del Parc ni cap intervenció prevista en aquesta zona del tren, quan és la 
instal·lació més utilitzada del Parc els caps de setmana. R: Sí que hi ha aquesta 
previsió; precisament hi ha un àmbit específic d’aquesta part que és l’àmbit 1 
anomenat el Trenet. 
 

- V.O.H., veïnat: la part de baix esquerra de l’àmbit 13 entra al Parc? heu tingut en 
compte que en aquesta part hi ha una riera que baixa del Parc de les Aigües i provoca 
escorrenties dins del Parc de l’Oreneta? R: això pertany al Parc de Collserola i, per 
tant, s’escapa de l’àmbit del Pla. Tot i això, en aquest àmbit hem plantejat que cal fer 
una estabilització de talussos perquè hi ha una escorrentia important. 
 

- AVV Sarrià: m’ha agradat la presentació que heu fet i fa la sensació que recull totes 
les sensibilitats que hem manifestat al llarg de totes les sessions del Parc. No obstant 
això, una setmana o 10 dies ens sembla poc temps per estudiar aquesta informació. 
Tot això és el Pla Director, un marc d’actuació per saber com s’ha d’actuar en el futur, 
però, a part d’això, el Parc necessita alguna actuació immediata sobre la pèrdua de 
sòl i de vegetació. Pregunto què contempla fer Parcs i Jardins de manera immediata 
per detenir una mica aquesta pèrdua del Parc perquè sinó no servirà de res el Pla 
Director. Com determinarem el calendari urgent i com determinarem el full de ruta 
immediat des de Parcs i jardins? Quin es el compromís? . R: No podem allargar més el 
debat sobre els criteris perquè ja els hem treballat amb vosaltres durant gairebé un 
any. A la sessió de contrast del 29 de juny ja us vam presentar la proposta i vam obrir 
un termini perquè ens féssiu arribar els vostres suggeriments, que hem rebut i hem 
respost.  Sí que l’heu de revisar, sobretot per si trobeu a faltar alguna cosa, però és 
important passar ara a la fase de priorització i projecte. En aquest moment s’estan 
elaborant els pressupostos d’inici de mandat i és important tenir un document tancat 
per tenir el criteri clar. Hem creat l’espai de governança per seguir treballant plegats 
amb vosaltres, per no trencar amb tots vosaltres de sobte i aquí és on podrem 
treballar quines actuacions fem i amb quina priorització, segons els recursos 
disponibles tant al Districte com a Parcs i Jardins. No obstant això, si ens seguiu 
demanant més temps per estudiar el document, ens adaptem a la vostra demanda. Si 
us sembla bé, podeu fer-nos arribar els vostres suggeriments fins al 10 de novembre. 
 

- AVV Sarrià: voldria saber quina prioritat tenen les actuacions a fer al Parc del Castell 
de l’Oreneta respecte de les de la resta de parcs de Barcelona. R: el Parc de l’Oreneta 
surt a la llista d’actuacions previstes per a aquest mandat. Des del Districte de Sarrià- 
Sant Gervasi s’està treballat perquè aquestes siguin unes de les accions que es 
puguin desenvolupar en els propers anys. 
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- Amigues i amics del Parc de l'Oreneta: he arribat tard però no he vist enlloc els 
criteris de priorització de les partides a executar. R: Això ho treballarem a l’espai de 
governança que constituirem després de la publicació del Pla. Els pressupostos que 
us hem ensenyat són orientatius, per dimensionar, per això us demano confiança per 
poder passar a les següents fases que és priorització d’actuacions i passar a projectes 
executiu per poder tenir accions físiques reals en aquest mandat. 
 

- J.G.M, veïnat: s’ha dit que tot es decidirà a l’espai de governança. Com es farà? Qui 
en formarà part? Com funcionarà aquesta governança? R: hem fet una proposta 
d’aquesta espai per fer el seguiment del Pla. Estem fent un exercici inèdit a la ciutat, 
perquè no tenim cap parc que tingui aquest espai de governança, i constituïm una 
mena de consell de parc on integrarem tant l’Institut Municipal de Parcs i Jardins com 
els dos districtes de l’àmbit i totes les persones que heu format part de la Comissió 
de Seguiment, a més de qui s’hi vulgui incorporar. Quan tinguem el document tancat 
us convocarem a la sessió constitutiva de l’espai de governança, on un dels punts de 
l’ordre del dia serà la proposta de les normes de funcionament d’aquest espai per tal 
de debatre-la. I a partir d’aquí ens posarem a treballar en prioritats. Vull trencar una 
llança a favor del procés que hem fet gràcies a vosaltres. És el primer parc de la ciutat 
que tindrà un Pla com aquest construït de forma col·lectiva i el primer parc on 
proposem aquest espai de governança amb l’Ajuntament de Barcelona i la ciutadania 
en posició d’igualtat per tal de fer el seguiment del pla i la priorització de les 
inversions que s’hi faran.  
 

- AVV Sarrià: voldria deixar clar, per acabar aquest llarg debat, que tant el Pla Director 
com l’espai de governança proposat són necessaris, i que si aquest últim és la manera 
en què la Comissió de Seguiment del procés podrà seguir treballant-hi i dient la seva 
sobre el Parc, benvingut sigui.  

 
4. Tancament de la sessió 
 
S’informa a les persones assistents que a l’endemà se’ls enviarà la presentació per tal que el 
puguin treballar i fer-hi aportacions fins al 10 de novembre.  
 
La sessió finalitza a les 19.20 h. 
 


